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[Sîgsgaard.] 
for arealerne, og derfor, må den samlede plan 
for deres anvendelse 홢 og her kan under- 
visningsministeren jo i høj grad komme ind 
i billedet 홢 tilvejebringes gennem et sam- 
arbejde med Københavns kommune. Der 
er et, enormt behov i området for arealer til 
rekreative formål, offentlige institutioner, 
almennyttigt boligbyggeri og en række andre 
ting. Det vil være helt uforsvarligt at over- 
lade disse arealer til privat spekulations- 
byggeri 홢 og det er jo det, der vil ske, hvis , 
ministeren skulle få sin vilje. 

U ndervlsningsministeren- (Helge Larsen) : 
Jeg vil gerne begynde med at takke for de 
pæne ord, der er sagt til mig, og for den 
enstemmige tilslutning til lovforslaget med 
det ændringsforslag, som jeg har stillet. 

Jeg skal kun gøre få bemærkninger i for- 
bindelse dermed. Hr. Morten Lange var inde 
på det intime samspil, der er mellem udbyg- 
ningen af de 3 bestående universiteter, plan- 
lægningen af andre uddannelsescentre og 홢̂ 
det er meget vigtigt , ' -  planlægningen af, 
hvilke faggrupper det i første række vil dreje 
sig om at skulle placere ved de nye centre for 
højere uddannelse; Jeg vil gerne dertil sige, 
at det forekommer mig væsentligt at have 
klaret arealpro blemerne for Københavns 
universitet, før vi kan træffe disse beslut- 
ninger, og derfor har det også været min 
tanke, at en stillingtagen til, hvor de andre 
centre skulle placeres, måtte ske, når man 
havde fået klaret, hvilke muligheder der 
findes i København. Det har været inin 
tanke hele tiden. Jeg beklager, hvis man 
oprindelig har fået en anden opfattelse af 
min indstilling, men jeg håber, at misforstå- 
elsen nu i hvert fald ikke længere eksisterer. 

Fru Grethe Philip berørte det spørgsmål, 
at også andre uddannelser end egentlige 
universitetsuddannelser kan placeres i til- 
knytning til centre for højere uddannelse. 
Dette er også meget væsentligt at holde sig 
for øje,; når vi næste folketingsår skal tage 
stilling, både til hvor og i hvilket omfang 
Københavns universitet kan udbygges, og 
hvornår man skal begynde på opførelse af 
centre for højere uddannelse. 

Hr. Per Møller bad om, at det kommende 
lovforslag om placering af centrene må blive 
ledsaget af det' bedst mulige materiale, og 
jeg skal gerne give tilsagn om, at vi fra 

undervisningsministeriets side skal gøre, hvad 
vi kan for at fremskaffe det'bedst mulige 
materiale til begrundelse herfor.; 

Hr. K. B. Andersen var inde på spørgs- 
målet om arealplanerné. Jeg skal i den for- 
bindelse blot sige, at vi fra 'undervisnings- 
ministeriets side nøje følger drøftelserne om 
anvendelsen af arealerne, derunder også de 
militære arealer i København, pg vi er trådt 
i forbindelse med forsvarsministeriet netop 
for at være opmærksom på, om der ad den 
vej er mulighed for at løse nogle af Køben-; 
havns universitets arealproblemer. 홢 

Jeg skal igen takke for tilslutning'til lov- 
forslaget. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

§ 1, ændringsforslaget, § 2, således ændret, 
og §3 ...... 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Jeg foreslår, at lovforslaget 
går direkte til tredje behandling uden for- 
nyet udvalgsbehandling. Hvis ingen gør ind- 
sigelse mod dette forslag, betragter jeg det 
som vedtaget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling df forslag til , lov om 
forskningsråd. 

(Første behandling af 10vforslaget (nr. 53) 
findes i tidenden sp. 1142, udvalgets be- 
tænkning i tillæg B. sp. 353). 

Der var stillet 3 ændringsforslag i be- 
tænkningen. 

Uden for betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer, ændringsfor- 
slagene og spørgsmålet om lovforslagets 
overgang til tredje behandling sattes til for- 
handling under ét. 

Bernhard Bäunsgaard: Udvalget for vi- 
denskabelig forskning' har behandlet lov- 
forslaget om forskningsråd i flere møder og 
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[Bernhard Baunsgaard.] : I , 
haft 2 samråd med undervisningsministeren 
og 1 med formanden for Forskningens Fæl- 
lesudvalg. Dét problem, der nar optaget ud- 
valget, har været forholdet til de øvrige or- 
ganer, som beskæftiger sig med forskning. 

Nu anbefaler et enigt udvalg lovforslaget. 
Det gør udvalget, bl. a. fordi undervisnings- 
ministeren har lovet at uddybe de enkelte 
forskningsråds kompetence, fordi der er ind- 
sat en revisionsparagraf i lovforslaget, og 
endelig fordi undervisningsministeren har 
erklæret sig indforstået med'; at fremrykke 
revisionstidspunktet og 'i dennes revision at 
inddrage forskellige andre organisationer 
vedrørende forskning. Der er nævnt Rask- 
Ørsted Fondet, Danmarks teknisk-viden- 
skabelige Forskningsråd og Statens teknisk- 
videnskabelige Fond. Det er klart, at det 
endelige forhold mellem disse forskellige or- 
ganer først kan bestemmes; når vi har fået 
erfaringerne med. 

Af de 3 ændringsforslag, som udvalget an- 
befaler, og som er stillet af undervisningsmini- 
steren, er kun ændringsforslaget til § 7 en 
realitetsændring, idét tidspunktet for' revi- 
sionen fremrykkes 1 år. De 2 øvrige tilsigter 
kun at præcisere formålet med det oprinde- 
lige lo vforslag. 

Med disse ord skal jeg på udvalgets vegne 
anbefale ændringsforslagene og lovfors19Jget 
til vedtagelse. 

Undervisningsministeren (Helge Larsen): 
Jeg skal ganske kort takke udvalget for ar- 
bejdet og for den enstemmige tilslutning. 

Fremrykningen af tidspunktet for revision 
af loven kan jeg gerne tilslutte mig. Jeg 
mener, at vi til den tid vil-have erfaringer, 
som 홢 det føler jeg mig overbevist om 홢 , 
vil kunne overbevise udvalget om, at her er . 
gennemført en lovgivning, som er værdifuld. : 
De ønsker, man har om at inddrage andre : 
forskningsråd under loven, vil vi til den : 
tid have bedre muligehed for at, vurdere, i 
end vi har i dag. 

Hermed sluttede forhandlingen. , ; 

§ 1, ændringsforslag nr. 1, § 2, således æn- 
dret, §§ 3 og 4, ændringsforslag nr. 2, § 5, 
således ændret, § 6, ændringsforslag nr. 3 
og § 7" således ændret,, : 
vedtoges uden afstemning. : 홢 홢 I < ' I I 홢홢 . I -.홢 홢 

Lovforslagets overgang til tredie behandling 
vedtoges, uden afstemning. 

Formanden: Jeg foreslår, at lovforslaget 
går direkte til tredje behandling uden for- 
nyet udvalgsbehandling. Hvis ingen gør 
indsigelse mod dette forslag, betragter jeg 
det som vedtaget. (Ophold). Det er vedtaget, 

Den næste sag på dagsordenen var : 

Anden behandling af forslag til lov. om op., 
rettelse af en institution på A/mager i Forsorgs- 
centret for København m. v., afdelingen for 
voksne. / 

(Første behandling af lovforslaget (nr.: 75) 
findes I tidenden sp. 1697, udvalgets be- 
tænkning i tillæg/ B. sp. 453). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets tekst og spørgsmålet om 
dets overgang til tredje behandling sattes 
til forhandling under é t . .  ; 

Orla PederseR:' Som det. fremgår af be- 
tænkningen, er det samlede udvalg enigt om 
at indstille 10vforslaget til vedtagelse uæn- 
dret. 

Jeg vil gerne understrege, hvad der især er 
lagt vægt på, nemlig at helé udvalget ønsker 
projektets gennemførelse fremmet mest , 
muligt på grund af den store pladsmangel. 

Så må det måske være mig tilladt at frem- 
kommé med et lille hjertesuk. Det. har fak- 
tisk været meget svært at få konkret svar på 
de spørgsmål, udvalget har stillet. Det lyk- 
kedes imidlertid at få projékteringsplanen 
frem på folketingets bord her før anden be- 
handling, og som tidligere sagt kan jeg på 
mit partis vegne anbefale lovforslaget. 

Der er herundover et problem, som ikke 
direkte berørér lovforslaget, men i høj grad. 
de institutioner, vi hår været i kontakt med 
under sagens behandling. Det, jeg tænker 
på, er, at do evnesvage, der er anbragt her, 
i realiteten på et bestemt område får en dår- 
ligere behandling end f. eks. de blinde. Det 
er nemlig således, at blinde , er fritaget for 
ved videresalg at betale moms af det af dem 
selv udførte arbejde. Jeg vil anmode social- 
ministeren om sammen med fmansministe- 


